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ایمیدرو پس از فاطمی امین
معادنایرانکیبهسامانمیرسند؟

 روز 10 اردیبهشت استیضاح فاطمی امین انجام شد و بالاخره بعد 
از یک استیضاح ناموفق، در دومین استیضاح وزیر صمت برکنار شد. تا 
پیش از روز برگزاری جلسه، بنا بر این بود که سوالات از وزیر در حوزه 
معادن، خودرو و قیمت کالاهای اساسی باشد، با این حال ماجرای 
اهدای خودروهای شاسی بلند به نمایندگان آنقدر در افکار عمومی 
بازتاب داشت که به تبع آن، کل جلسه استیضاح تحت الشعاع قرار 
گرفت. این در حالی بود که حتی چند ماه قبل از جلسه استیضاح، 
مواردی همچون تحقیق و تفحص از ایمیدرو و بررسی وضعیت معادن 

کشور نیز در دستور نمایندگان قرار داشت. 
  گلایه های نمایندگان مجلس از مدیریت ایمیدرو

وزیر صمت اکنون برکنار شده و مشخص نیست دولت چه کسی 
را به عنوان »وزیر جدید صمت« معرفی کند، اما آنچه معلوم است 
اتفاقات رخ داده در حوزه معادن کشور آنقدر عجیب و پرشائبه بوده که 
حتما دامان هر وزیر دیگری را هم خواهد گرفت؛ چه آنکه دست کم 
بیست نماینده مجلس در مصاحبه های گوناگون به مدیریت ایمیدرو 
گلایه کرده اند و آن را ناکارآمد توصیف کرده اند؛ از جمله علی اصغر 
عنابستانی که گفته بود: »تعدادی از نمایندگان مجلس طرح تحقیق و 
تفحص از حوزه معادن کشور را کلید زده اند. معادن مملکت می توانند 
مشکل وابستگی کشور به نفت را حل کنند اما در کشور، قانون اجرا 
نمی شود و علتش هم وجود مافیای حاکم بر معادن است. بسترهای 
مختلف معدنی توسط طیف های مختلف و حرفه ای، تصرف شده اند. 
این مافیاها در ساختار وزارت صمت دست دارند و با کل سیستم در 
ارتباطند و برای همین، اجازه کنترل و ورود هم به دیگران نمی دهند.« 
در نمونه دیگر عباس جهانگیرزاده نماینده پارس آباد با گلایه از عدم 
شایسته سالاری در ایمیدرو گفته بود: »به آقایانی که این قدر ادعای 
شایسته سالاری می کنند، بگویم اصلا این گونه عمل نمی کنند و خبری 
از شایسته سالاری در ایمیدرو نیست. متاسفانه، اینها فقط به نیرو های 
خودی و غیرخودی اکتفا دارند و کلیه برنامه های کشور بر همین 
اساس با چالش روبه رو شده است.« مجید ناصری نژاد نماینده شادگان 
به آرمان ملی گفته »در بخش معدن، قبلًا هم اوضاع خوب نبوده و 
الان بدتر هم شده است. همه ذهن ها معطوف به گرانی در حوزه های 
دیگر است و مسائل مهمی مثل عملکرد ها در حوزه معدن، فراموش 
می شوند، از این رو تحقیق و تفحص در حوزه معدن در آینده جدی 
پیگیری خواهد شد.«شیوا قاسمی پور، نماینده مریوان گفته »وقتی 
رهبری به موضوعی مثل معدن، چندین بار تاکید می کنند، یعنی 
در این حوزه دغدغه دارند، ولی متاسفانه عملکرد ها اصلًا خوب نبوده 
است.«حسین میرزایی، نماینده اصفهان گفته »اگر مدیر شایسته سر 
کار باشد، کار را به جای خوبی می رساند اگر هم انسانی در راس کاری 
باشد که توانمندی های لازم را نداشته باشد، در هر بخشی قرار بگیرد، 
کار را به زمین می زند. الان مدیران دلسوز و شایسته در حوزه معدن و 

ایمیدرو کمتر داریم.«
  عماد مهدی فر: ایمیدرو نفس صنعت خودرو را گرفته است

عماد مهدی فر، کارشناس معدن در تحلیل وضعیت معادن کشور و 
مدیریت ایمیدرو به آرمان ملی: در یک هفته مانده به استیضاح آقای 
فاطمی امین، مسأله اهدای خودروها پیش آمد که خب نهادهای 
مربوط باید آن را بررسی کنند که مسأله مشخص شود؛ این مسأله 
در حیطه کاری ما نیست اما آنچه برای ما به عنوان فعالان معدن 
اهمیت داشت این بود که گزارش های مفصلی از وضعیت معادن برای 
نمایندگان ارسال کرده بودیم که قرار بود بخشی از آن به عنوان ضعف 
مدیریت وزارت صمت در بخش ایمیدرو قرائت شود اما خب به دلیل 
همان مسأله اهدای خودروها که گفتم همه چیز تحت الشعاع قرار 
گرفت. او توضیح می دهد: اکنون بنا بر این شد که همان گزارش ها 
مجددا مبنای رسیدگی قرار بگیرد و مشخصا دوره مدیریت آقای 
وجیه ا... امینی در ایمیدرو بررسی شود تا به یک جمع بندی نهایی 
برسیم. نظر ما به عنوان بخشی از بدنه صنعت معدن در ایران این بود 
که دستورالعمل های لحظه ای و مدیریت ناکارآمد باعث شده که نفس 
ما و مهمتر از آن نفس معدن کاران کشور گرفته شود. در جلسه ای که 
با تعدادی از نمایندگان برای همین مسأله برگزار شد، همین مسائل را 
با اسناد توضیح دادیم و واقعیت این بود که آنها حتی باورشان نمی شد 
این اتفاقات رخ داده است. بحث ما این بود که گویا عامدانه کاری 
می کنند سرمایه گذاران یکی یکی از کشور مهاجرت کنند چون اینجا 
اصلا فضای تولید را کسانی از ما سلب کرده اند که خودشان مدعی 

حمایت از تولید هستند. 
صمت،  وزارت  برای  معدن  حوزه  ساعدی:  قاسم    

»شبه همرده« است
قاسم ساعدی، رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان درباره 
وضعیت آشفته در بخش معدنی کشور می گوید: معادن موجود در 
ایران، یک سرمایه بزرگ ملی است و این ثروت و سرمایه در سال های 
متمادی، مغفول واقع شد و متاسفانه این اتفاق در دولت های مختلف 
کاملًا به چشم آمد. ساعدی می گوید: ما چه در این دولت و چه در دولت 
قبل، بارها بر ضرورت و اهمیت بهره گیری از معادن کشور، پافشاری 
داشتیم و در همین رابطه، رهبر معظم انقلاب هم، چندین بار تاکید 
کردند که باید اقتصاد مملکت را از وابستگی به نفت جدا کرد و به سراغ 
سرمایه های دیگر، مثل معادن رفت اما در واقع چنین رویکردی توسط 
دولتمردان، اتخاذ نشد. عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: 
معادن متفاوت و متنوعی در سرتاسر کشور وجود دارد، ولی متاسفانه 
در این رابطه، اقدام کننده جدی نیست. وضعیت به گونه ای است که 
انگار حوزه معدن برای وزارت صمت، »شبه همرده« است و این دستگاه، 
تحرکی از خود نشان نمی دهد. قبلًا بهانه متولیان حوزه معادن این بود 
که تجهیزات شان با کم و کسری جدی روبه روست و باید واردات در 
این خصوص صورت بگیرد و به همین واسطه، مجلس یازدهم، هم در 
بودجه سال 1401 و هم در بودجه سال 1402، مجوز خرید وسایل، 
تجهیزات و ماشین آلات معدنی را داده است، ولی این دولت است که 
باید حرکتی از خود نشان دهد و فضا را در این بخش تغییر دهد. وی 
یادآور شد: یقیناً مدیریت فعلی در حوزه معادن، سوءمدیریت است و 
این رویکرد منجر به این شده که چنین بخش مهمی از اقتصاد مملکت، 
فلج شود. حال این ثروت خدادادی و بسیار موثر در ایران به واسطه 
عدم تحرک مسئولان، نادیده گرفته شده که حقیقتاً این موضوعی 
نگران کننده است. ساعدی در ادامه بیان کرد: در ادوار مجلس و در 
بسیاری از بخش ها، تحقیق و تفحص هایی صورت گرفته است و از 
شخص آقای فاطمی امین، وزیر سابق صمت هم سوالاتی در حوزه 
کاری اش و مخصوصاً معدن و عملکرد سازمان ایمیدرو انجام شده 
است. الان هم که ایشان برکنار شد، دولت باید این آمادگی را داشته 
باشد  تا بتواند در برابر طرح سوال ها، استیضاح ها و تحقیق و تفحص ها، 
واکنش درستی را از خود نشان دهد، چون هرچه ما در این 18 - 19 ماه 
توصیه کردیم و هرچه با دولت و وزرا همراهی داشتیم، گوش شنوایی 
را ندیدیم. از این رو، یقیناً مجلس بیکار نخواهد نشست و برحسب 
مصلحت و تامین مصالح کشور به خصوص در حوزه اقتصاد، ان شاا... 

کارهای نظارتی خود را انجام خواهد داد. 

گــــزارش

رشدشتابانبازارسهام
آرمان ملی: بازار سهام دیروز از ابتدا با 
تقاضای خوبی در اغلب سهام رو به رو شد و این 
تقاضا منجر به رشد هم شاخص کل و هم شاخص 
هم وزن شد و جو کلی بازار تا انتهای معاملات 
مثبت بود و شاخص کل بورس اوراق بهادار با رشد 
۳۷000 واحدی پر قدرت وارد کانال 2 میلیون 
و ۵00 هزار واحدی شد و به سطح 2 میلیون 
و ۵18 هزار واحدی رسید. شاخص کل بورس 
تهران در پایان معاملات دیروز با ۳۷ هزار و ۶90 
واحد افزایش و ورود به کانال 2. ۵ میلیون واحد، 
در ارتفاع 2 میلیون و ۵18 هزار واحدی ایستاد و 
شاخص هم وزن با 20 هزار و 4۳4 واحد افزایش 
به 84۵ هزار و ۳9۶ واحد و شاخص قیمت با 12 
هزار و ۳8 واحد رشد به 498 هزار و ۵۳ واحد 
رسید و در معاملات بورس تهران، بیش از 2۳ 
میلیارد و ۷8 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش 1۷۵ هزار و ۵8 میلیارد ریال 
معامله شد. فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با چهار 
هزار و ۵4۳ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با سه 
هزار و 942 واحد، صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
)فارس( با سه هزار و ۳09 واحد، توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با 2 هزار و 120 
واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با یک هزار و 
841 واحد و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
)حکشتی( با یک هزار و 2۳۳ واحد تاثیر مثبت 
بر شاخص بورس داشتند همچنین پتروشیمی 
پردیس )شپدیس( با ۳۷4 واحد، پتروشیمی 
شیراز )شیراز( با 2۷۷ واحد، نفت سپاهان 
)شسپا( با 19۶ واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس 
داشتند. بر پایه این گزارش، روز گذشته ایران 
خودرو )خودرو(، گسترش سرمایه گذاری ایران 
خودرو )خگستر(، شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا(، سایپا )خساپا(، فولاد مبارکه 
اصفهان )فولاد(، بانک ملت )وبملت( و بانک 
صادرات ایران )وبصادر( در نمادهای پرُتراکنش 
قرار داشتند و گروه خودرو هم در معاملات دیروز 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در این 
گروه چهار میلیارد و 19۵ میلیون برگه سهم به 
ارزش 21 هزار و 9۳8 میلیارد ریال دادوستد شد. 
شاخص فرابورس نیز دیروز بیش از ۵۷۷ واحد 
افزایش داشت و به ۳1 هزار و ۷22 واحد رسید که 
در این بازار بیش از 9 میلیارد و 418 میلیون برگه 
سهم و اوراق مالی دادوستد شد و تعداد دفعات 
معاملات دیروز فرابورس بیش از ۵20 هزار و 
۵۵۷ نوبت بود. فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، 
سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر(، 
پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، گروه انتخاب 
الکترونیک آرمان )انتخاب(، بیمه پاسارگاد 
)بپاس( و بانک دی )دی( تاثیر مثبت بر شاخص 
فرابورس داشتند در مقابل پلیمر آریاساسول 
)آریا(، سنگ آهن گهرزمین )کگهر( و پالایش 
نفت لاوان )شاوان( با تاثیر منفی بر این شاخص 
همراه بودند. همچنین روز گذشته قیمت سهام 
اغلب نمادهای بازار افزایش یافت و گروه های 
خودرو و ساخت قطعات، انبوه سازی املاک و 
مستغلات و مخابرات سبزترین گروه های بازار 
سهام بودند و نمادهای فولاد، اخابر و فارس 
بزرگان سبزپوش بازار بودند که بیش ترین اثر را 
در صعود شاخص کل بورس داشتند و در مقابل 
شپدیس، شیراز و شسپا نمادهایی بودند که اثر 
کاهنده بر شاخص کل داشتند. در فرابورس نیز 
نمادهای هرمز، وسپهر و زاگرس بیش ترین اثر 
مثبت را بر شاخص داشتند و نمادهای آریا، کگهر 
و شاوان بیش ترین اثر منفی را بر شاخص کل 
فرابورس داشتند. در بین نمادهای پرتراکنش 
بورس دیروز نیز خودرو بیشترین تراکنش را 
داشت و خگستر و شستا در رتبه های بعدی قرار 
گرفتند. در فرابورس نیز کرمان، خاور و بپیوند 
بیشترین تراکنش را داشتند و ارزش معاملات 
کل بازار سهام به ۳8 هزار و 202 میلیارد تومان 
رسید. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار ثانویه 
12 هزار و ۳۷8 میلیارد تومان بود که ۳2 درصد 
از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شامل 
می شود و ارزش معاملات خرد نیز با افزایش 1. ۳ 
درصدی به نسبت روز معاملاتی قبل به رقم 20 
هزار و 2۶0 میلیارد تومان رسید. در معاملات روز 
گذشته، ۳24 نماد صف خرید داشتند و ۶ نماد با 
صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف های 
خرید با رشد 49 درصدی نسبت به روز قبل به ۳ 
هزار و ۳۳8 میلیارد تومان افزایش یافت و مجموع 
ارزش صف های فروش نیز با کاهش 4۶ درصدی 
به 22 میلیارد تومان رسید.  شاخص کل هم 
وزن نیز روز گذشته موفق شد یک کندل سبز 
دیگر ثبت کند و با رشد 2. 4۷ درصدی به سطح 
84۵ هزار  واحدی رسید و ارزش معاملات خرد 
بازار سهام دیروز نیز هم رده ارزش معاملات 
روزهای گذشته بود و به 20۶00 میلیارد 
تومان رسید همچنین از این 20۶00 میلیارد 
تومان، 1۳100 میلیارد متعلق به بازار بورس، 
۵200 میلیارد متعلق به بازار فرابورس و 2200 
میلیارد نیز متعلق به صندوق های سهامی بوده 
است و روند ورود پول حقیقی به بازار سهام 
امروز هم ادامه دار بود و حقیقی ها امروز 142۷ 
میلیارد تومان پول به بازار سهام تزریق کردند 
همچنین سرانه خرید اشخاص حقیقی در 
پایان معاملات به ۳0 میلیون تومان رسید این 
در حالی است که سرانه فروش 28. 1 میلیون 
تومانی از حقیقی ها به ثبت رسید و شاخص 
کل هم وزن بورس نیز با رشد 20 هزار و 4۳۳ 
واحدی در رقم 84۵ هزار و ۳9۶ واحدی ایستاد 
و شاخص کل فرابورس نیز با رشد ۵۷۷ واحدی 
به رقم ۳1 هزار و ۷22 واحد رسید. شاخص هم 
وزن در فرابورس هم روند صعودی داشت و با 
افزایش ۵ هزار و 19۳ واحد به سطح 1۵۳ هزار 

و 1۶8 واحد رسید. 

  آرمان ملی: خبر ارسال نامه رئیس مجلس 
به رئیس جمهور مبنی بر ارائه لایحه دو فوریتی 
تشکیل وزارت بازرگانی داخلی بازار و تصویب 
فوری این لایحه در دولت دیگر جای بحثی باقی 
نگذاشت که بعد از چند سال رفت و برگشت 
طرح ها و لوایح مختلف در این خصوص، این 
بار دولت و مجلس تصمیم گرفته اند کار ناتمام 
دولت و مجلس پیشین را به اتمام برسانند 
و جنجالی ترین وزارتخانه چند سال اخیر را 
تشکیل دهند این موضوع در حالی مطرح 
شده است که به اعتقاد بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی تشکیل وزارت بازرگانی به ضرر 
تولید است و این وزارتخانه قرار است با واردات 
کالاهای خارجی بازار را به آرامش برساند حال 
آنکه جدی ترین نیاز کشور در حال حاضر تولید 
است علاوه بر این مسئولان بارها واردات بی رویه 
را در تضاد با تولید و اشتغال دانسته اند و اما 
موضوع مهم دیگر این است که چه کسی قرار 
است سکاندار این وزارتخانه باشد که درجواب 
باید گفت که روز گذشته به پیشنهاد یکی از 
نمایندگان مجلس در روز برکناری فاطمی 
امین از وزارت صمت، وی گزینه مناسبی برای 
وزارت بازرگانیِ تشکیل نشده معرفی شد. 
سوالی که اینجا مطرح می شود این است که اگر 
عملکرد فاطمی امین در وزارت صمت مناسب 
بود چرا ایشان را پیشکش به وزارتخانه دیگری 

می فرستند؟ 
  وزرا، را کارآمد کنید 

مهدی پازوکی، کارشناس اقتصادی در 
این خصوص به »آرمان ملی« گفت: ادغام 
در  معدن  و  صنعت  و  بازرگانی  وزارت 
سال های قبل در راستای در خدمت گرفتن 
 سیاست های بازرگانی در مسیر توسعه و رشد

 اقتصادی- صنعتی کشور صورت گرفت و 
اصلی ترین جنبه آن حمایت از تولید ملی و 
تسریع در اجرای خدمات بازرگانی و تولید و 
واردات و صادرات است، این نکته ای است که 
در اکثر کشورهای در حال توسعه و پیشرفته 
در حال انجام است. او افزود: تفکیک یا ادغام 
وزارتخانه ها مشکل اصلی در شرایط فعلی 
نیست، بلکه مدیران و وزرایی هستند که 
با عملکرد نامطلوب مسیر رشد و توسعه را 
ناهموار می کنند و منجر به عقبگرد کشور در 
حوزه های عملیاتی خود می شوند همچنین با 
نگاهی به گذشته درخواهیم یافت که عملکرد 
وزرا و دولت ها هر دوره نسبت به دوره قبل 
بدتر می شود .انتخاب برخی مدیران بیانگر 
این است که برخی مدیران بدون هیچ توان و 
تجربه عملیاتی بر مسندهایی نشسته اند که 
قدرت اداره امور ندارند و نمونه بارز آن وزیر 
سابق وزارتخانه صمت است که گویا فقط تمام 
محورعملیاتی این وزارتخانه بر دو شرکت 
خودروسازی سایپا و ایران خودرو متمرکز شده 
بود در حالی که توجه بیش از حد به یک بخش 
در هر حوزه ای باعث می شود آن قسمت عقب 

مانده و نازپرورده بار  آید.
  اولویت های فراموش شده وزارت 

صمت
از  بسیاری  کرد:  اضافه  کارشناس  این 
اولویت های وزارت صمت به وادی فراموشی 
سپرده شده است که به عنوان نمونه اجرای 
صحیح و منطقی خصوصی سازی است که 
بارها خبر خصوصی سازی برخی از شرکت ها و 

سازمان ها اعلام شد اما هیچ اقدام عملیاتی در 
این زمینه انجام نشد، این وعده و عدم انجام آن 
و نوسان در تصمیم گیری ها بیانگر این است که 
ما وزیر کارآمدی نداریم و این امر قطع به یقین 
با تفکیک وزارتخانه ها بهبود نمی یابد. پازوکی 
تفکیک مجدد وزارت بازرگانی از وزارت صمت 
را هزینه بر دانست و گفت: با توجه به کسری 
بودجه در شرایط فعلی دولت باید در مسیر 
کاهش هزینه ها گام بردارد و نه افزایش آن 
همچنین مشکل دیگر این است که اعتبارات 
هر وزارتخانه ای به طور صحیح در مسیر و 
جای خود هزینه نمی شود برای مثال در زمانی 
که ساختمان وزارت جهاد کشاورزی در بلوار 
کشاورز با اعتباری بالغ بر 8۵ درصد بودجه 
تخصیص یافته به این سازمان ساخته شد که 
خودِ این امر جای سوال دارد، اما بعد از مدتی 

این ساختمان به قوه قضائیه واگذار شد. 
  استعفا دهید

او معتقد است: استعفای هر مدیری در هر 
سطحی از دولت نشانه شجاعت و عرق ملی 
آنهاست چرا که قوای سه گانه جای آزمون و 
خطا نیست که مدیرانی بدون هیچ گونه تجربه 
عملیاتی بر بالاترین سطح مدیریتی تکیه 
بزنند، به طوری که بسیاری وضعیت کنونی 
کشور در حوزه اقتصادی را بسیار بدتر از اوایل 
انقلاب می دانند که با بحران بیشتری از نظر 
وجود نیروی انسانی کارآزموده مواجه بودیم 
ارزیابی می کنند. پازوکی با بیان اینکه دولت 
هنوز استراتژی اقتصادی مشخصی را اعلام 
نکرده است، گفت: حداقل بهتر است با نگاهی 
به الگوهای جهانی در مسیر موفقیت با توجه به 
شرایط روزِ کشور حرکت کنیم تا از معضلات 
موجود در کشور و رتبه یک فرارمالیاتی با وجود 
وضع قوانین مالیاتی جدید که معلوم نیست 

برای چه قشر تعریف می شود رها شویم. 
  تشکیل وزارت بازرگانی به ضرر تولید 

و به نفع واردات 
بر اساس این گزارش، خبر ارسال نامه رئیس 
مجلس به رئیس جمهور مبنی بر ارائه لایحه 
دو فوریتی تشکیل وزارت بازرگانی داخلی و 
تنظیم بازار و تصویب فوری این لایحه در دولت 
دیگر جای بحثی باقی نگذاشت که بعد از چند 
سال رفت و برگشت طرح ها و لوایح مختلف در 
این خصوص، این بار دولت و مجلس تصمیم 

گرفته اند کار ناتمام دولت و مجلس پیشین 
را به اتمام برسانند و جنجالی ترین وزارتخانه 
چند سال اخیر را تشکیل دهند. این موضوع در 
حالی است که به اعتقاد بسیاری از کارشناسان 
تشکیل وزارت بازرگانی کاملا بر ضرر تولید 
است و این وزارتخانه قرار است با واردات 
کالاهای خارجی بازار را به آرامش برساند 
حال آنکه جدی ترین نیاز کشور در حال حاضر 
تولید است علاوه بر این مسئولان بارها واردات 
بی رویه را در تضاد با تولید و اشتغال دانسته اند 
و درباره لزوم جلوگیری از واردات بی رویه 
سخنرانی کرده اند؛ چنانکه خود رئیس جمهور 
به عنوان بالاترین مقام اجرایی کشور در مهرماه 
سال 1400، یعنی دقیقا چند ماه بعد از در 
دست گرفتن سکان اداره کشور گفت: واردات 
بی رویه یکی از موانع عمده تولید است و این 

موضوع را دیگر نمی پذیریم. 
  تشکیل وزارت بازرگانی در تضاد با 

قوانین پیشین
جلال محمود زاده، عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس معتقد است: تشکیل وزارت بازرگانی 
می تواند ضربه اساسی به تولید محصولات 
داخلی بزند و به عبارتی ضد تولید محسوب 
می شود و برخلاف شعار سال که رهبری اعلام 
کرده اند نیز است با توجه به شعار سال ما باید 
به سمت وسوی افزایش تولید برویم. وقتی ما 
وزارتخانه ای را تشکیل دهیم که سمت وسوی 
آن واردات بی رویه محصولات باشد برخلاف 
شعار سال است. محمودزاده بیان کرد: تشکیل 
وزارت بازرگانی مشکلات زیادی دارد مشکل 
اول آنکه در مجالس قبلی شورای قیمت گذاری 
را برای تعیین قیمت محصولات کشاورزی 
مصوب کرده و قرار بر این شد که این شورا برای 
تعیین قیمت تضمینی محصولات کشاورزی 
تصمیم گیری کند اما وزیر جهاد کشاورزی 
رئیس این شوراست و اعضا همه از افرادی 
هستند که مستقیما با بخش کشاورزی در 
ارتباط هستند بنابراین ایجاد وزارت بازرگانی با 
این قانون شورای قیمت گذاری در تضاد است اما 
از سوی دیگر در مجالس قبلی قانون تنظیم بازار 
را مصوب کرده و براساس آن مقرر شد وظایف 
تنظیم بازار در حوزه محصولات کشاورزی به 
وزارت جهاد کشاورزی واگذار شود و چنانچه 
وزارت بازرگانی تشکیل شود باید این قانون لغو 

شود و وظایف را به وزارت بازرگانی داده که این 
هم یکی از ایرادات اساسی این وزارتخانه است. 

  موافقان واردات بی رویه
او در ادامه گفت: مشکل بعدی که با تشکیل 
وزارت بازرگانی به وجود می آید بزرگ شدن 
بدنه دولت است و بر اساس قانون ما نمی توانیم 
بدنه دولت را افزایش دهیم همچنین برخی 
از واردکنندگان هستند که در پشت صحنه 
تشکیل وزارت بازرگانی قرار دارند و آنها از لابی 
خودشان برای واردات محصولات کشاورزی 
و صنعتی بهره خواهند گرفت. این نماینده 
مجلس یازدهم در پاسخ به این سؤال که آیا 
تشکیل وزارت بازرگانی منجر به فعال شدن 
دیپلماسی اقتصادی خواهد شد یا خیر گفت: 
از  اگر قرار باشد برای صادرات محصول 
وزارت بازرگانی استفاده شود در حال حاضر 
هم می توان از وزارت صمت، وزارت جهاد 
کشاورزی و وزارت امور خارجه استفاده کرد 
و می توان رایزن های اقتصادی را در کشورهای 
مختلف فعال کرد. ما در حال حاضر در پنج الی 
شش کشور رایزن اقتصادی بیشتر نداریم در 
حالی که باید ۵0 رایزن اقتصادی در ۵0 کشور 

مهم جهان داشته باشیم. 
  مهم ترین دلایل موافقان تشکیل 

وزارت بازرگانی
تنظیم بازار و تسهیل تجارت دو مورد از 
مهم ترین کلیدواژه هایی هستند که در دیدگاه 
موافقان این طرح دیده می شود و سخنگوی 
دولت نیز هر از چند گاهی با داغ شدن بحث 
تشکیل وزارت بازرگانی در صفحه شخصی 
خود به آن اشاره می کند چنانکه در تیرماه 
سال گذشته هنگامی که موافقت دولت را با 
تشکیل وزارت بازرگانی اعلام کرد نوشت: دولت 
امروز با طرح تشکیل وزارت بازرگانی موافقت 
کرد. از جمله دلایل اعلام موافقت تقویت و 
تجمیع ابزارهای نظارتی دولت بر بازار، کنترل 
مؤثرتر قیمت ها، تسهیل تجارت و رونق تجارت 
خارجی، سیاست گذاری واحد و چابکی در امور 
بازرگانی و حمایت جدی تر از مصرف کننده بود. 

  چرا وزارت بازرگانی ادغام شد؟
براساس این گزارش، زمانی که دولت لایحه 
دو فوریتی تشکیل سازمان بازرگانی را به 
مجلس تقدیم کرد سخنگوی دولت اعلام 
کرد: تشکیل سازمان بازرگانی یا تصویب طرح 
وزارت بازرگانی می تواند نقش مهمی در تنظیم 
بازار، جلوگیری از تورم و نظارت مؤثرتر بر بازار 
و جلوگیری از افزایش غیرمنطقی قیمت ها 
داشته باشد. مطالعه تجربه کشورهای پیشرفته 
نشان می دهد این کشورها سیاست گذاری 
تولید و تجاری خود را ذیل یک ساختار منسجم 
انجام می دهند و این اقدام نیز به این دلیل است 
که دسترسی به ابزار بازار برای رشد تولید و 
بازار رسانی محصولات تولید شده هر کشور 
ضروری است و بازار یک کشور نباید در اختیار 
تولیدکنندگان سایر کشورها قرار بگیرد بنابراین 
هرچند تنظیم بازار با کالاهای ارزان خارجی و 
بدون مسئولیت در برابر کار مشقت بار تولید، 
آسان است چنانکه دولت قبل نیز بسیار تلاش 
کرد تا با این اقدام تلاطمات بازار را کاهش داده 
و وجهه خود را در بین مردم ترمیم کند، اما برای 
رسیدن به یک کشور با تولیدات قوی و خودکفا 
راهی جز حمایت از تولید و اشتغال جوانان 

داخلی نیست. 

»آرمان ملی« ضرورت ها و چالش های تفکیک وزارت بازرگانی از صمت را بررسی می کند؛ 

وقت کشی با وزارت بازرگانی در دورِ دوم!
   تفکیک یا ادغام وزارتخانه ها مشکل اصلی در شرایط فعلی نیست، بلکه برخی مدیران و وزرایی هستند که با عملکرد نامطلوب مسیر رشد و توسعه را ناهموار 
می کنند و منجر به عقبگرد کشور می شوند همچنین با نگاهی به گذشته درخواهیم یافت که عملکرد وزرا و دولت ها هر دوره نسبت به دوره قبل بدتر می شود 

    به اعتقاد بسیاری از کارشناسان تشکیل وزارت بازرگانی کاملا بر ضرر تولید است و این وزارتخانه قرار است با واردات کالاهای خارجی بازار را به آرامش 
برساند حال آنکه جدی ترین نیاز کشور در حال حاضر تولید است 

 وزیر اقتصاد گفت: موضوعات مختلف 
. را نمی شود با ساده  . حوزه ارز، تورم و.
سازی ها واگذاشت و قاطعانه می گویم، 
دستاوردی برای گشایش مسائل اقتصادی 
کشور از این موضوع حاصل نمی شود. احسان 
خاندوزی اظهار داشت: متاسفانه ما در حوزه 
ارائه راهکار های حل مسئله در کشور با آفتی 
به نام ساده سازی مسائل مواجه هستیم که 
به عنوان مثال ما وقتی در مورد ارز، انرژی، 
تورم و.. حرف می زنیم، به سرعت مسائل را 
ساده سازی کرده و بالطبع مطابق همین 
صورت مسأله، راهکار های ساده سازی 
شده ای را ارائه می دهیم که هیچ گونه 
تناسبی با مختصات پیچیده اقتصاد کشور 
ندارد. خاندوزی گفت: این نقطه ضعف، 
شاید تا یک دهه قبل که درآمد های نفتی 
می توانست تمام نقاط ضعف برنامه های 
اقتصادی کشور را بپوشاند، خیلی برجسته 
به نظر نمی آمد اما امروز که ناچاریم بسیار 
دقیق عمل کنیم و دامنه مقدورات دولت 
و مجلس آنقدر نیست که بتوانیم خاصه 
خرجی های گذشته را تکرار کنیم، موضوع 

فرق می کند که متأسفانه، اغلب مواردی که 
در ایام اخیر، تحت عنوان راهکار در فضای 
رسانه ای کشور مطرح می شود به همین 
آفت ساده سازی مبتلا است که جوابگوی 
حل مشکلات نیست. وی گفت: اینکه با 
اتخاذ یک رویکرد انتزاعی چپ یا راست 
اسلامی و زدن برچسب های مختلف به 
برنامه های دولت بخواهیم به ساده سازی 
مسأله و ارائه راهکار بپردازیم، نتیجه آن 
می شود که وقتی پیشنهادات را پیش روی 
سیاستگذار می گذاریم، می بیند که اصلا 
کمکی به حل مسأله نمی کند و گرچه 
ممکن است یک جریان اجتماعی ایجاد 
کند اما مشکلی را حل نمی کند. خاندوزی 
تصریح کرد: موضوعات مختلف حوزه ارز، 
تورم و... را نمی شود به این ساده سازی ها 
واگذاشت و من قاطعانه می گویم، دستاوردی 
برای گشایش مسائل اقتصادی کشور از این 
موضوع حاصل نمی شود. وزیر اقتصاد گفت: 
نهاد دانش و پژوهش باید فارغ از این دوگانه 
سازی های افراطی، مسیر سومی را برای 
حل مسائل در دستور کار خود قرار دهد و 

مطمئن باشد که در این صورت توصیه ها و 
نسخه های وی حتما با استقبال سیاستگذار 
مواجه خواهد شد. خاندوزی یادآور شد: 
در تجارب گذشته اقتصاد ایران، به اندازه 
کافی هزینه این نگاه ها و ساده سازی ها را 
پرداخته ایم و دیگر کشش تکرار آن را نداریم 
و ما تجربه شکست هر دو نگاه بازار و دولت 
محور را داریم و می دانیم تحت سیاست 
بازار چه اتفاقات ناخوشایندی شکل گرفت 
و به اسم مداخله گری دولت، چه رانت ها 
و سؤاستفاده های کلان که به وجود نیامد. 
خاندوزی گفت: ما در وزارت اقتصاد قائل به 
این هستیم که اقتصاد کشور باید در مسیر 
سوم حرکت کند که همانا مسیر حکمرانی 
اقتصاد توأم با هوشمندی و نگاه عدالت 
طلبانه است و اگر بخواهیم اقتصاد کشور را 
به روش هوشمندانه هدایت کنیم اما نسبت 
به عدالت بی اعتنا باشیم، حتما شکست 
خواهیم خورد، کما اینکه در سایر کشور ها 
نیز به همین گونه است و برای دهه ها است 
که نگاه تک بعدی دولت یا بازار محور در 
جهان رنگ باخته است. وزیر اقتصاد در ادامه 

با اشاره به سخنان یکی از اساتید حاضر در 
جلسه که چرا ما دهه ها است به سمت تقویت 
طرف عرضه در اقتصاد نرفته ایم گفت: جواب 
این است که چون ساختار اقتصاد ما در طول 
این چند دهه، یک اقتصاد مبتنی بر توزیع 
رانت بوده است که در حال حاضر برای 
عبور از اقتصاد رانتی  به سمت اقتصاد دانش 
بنیان و تولید محور، کار بسیار دشواری را 
پیش رو داریم و بدون برخورد با مخالفت 
شدید گروه هایی که از شرایط پیشین منتفع 
بودند، نمی توانیم از این مرحله عبور کنیم. 
وزیر اقتصاد تصریح کرد: بدون شک، گذر از 
اقتصاد رانتی، سیاستی توأم با مقاومت شدید 
ذی نفعان خواهد بود. خاندوزی با اشاره به 
تحریم های ناجوانمردانه آمریکا که دولت ها 
را وادار به گذر از اقتصاد نفتی مبتنی بر توزیع 
رانت نموده است، اظهار داشت: اگر با توجه به 
تأکیدات مقام معظم رهبری، سال ها پیش از 
این و با اختیار و اراده خودمان مبادرت به این 
کار کرده بودیم، هم اکنون با عدم همراهی 
جامعه ای که انتظارات رآنتی آن به درستی 

تنظیم نشده، مواجه نبودیم. 

انتقاد تند خاندوزی از ساده سازی مسأله ارز در ایران


